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به  عنوان ســوال نخســت بفرمایید هدف از 
تاسیس شرکت آلومینا در ایران چه بود و آیا این 

شرکت توانست مسیر موفقیت را طی کند؟
حضــور صنعت آلومینیوم در ایران مصادف شــد با 
تاسیس شرکت ایرالکو که بیش از ۵۰ سال قبل فعالیت 
خود را در حوزه آلومینیوم آغاز کرد. اما در آن زمان برای 
تهیه مواد اولیه آلومینیوم فکری نشــده بود و نهایتا در 
این شرکت فلز و آلومینیوم تولید و آلومینا و سایر مواد 
اولیه موردنیاز بــرای تولید آلومینیوم از طریق واردات 
تامین می شــد. به دلیل اینکه آلومینا استراتژیک ترین 
و مهمترین ماده  مورد نیاز برای تولید آلومینیوم بوده، 
شرکت ایرالکو با هدف تولید آلومینا که ماده موردنیاز 
آن بوکسیت است، مطالعاتی را درخصوص مواد معدنی 
ایران آغاز کرد. ایرالکو قبل از سال های ۱۳۷۰ اقدامات 
اکتشافی بوکســیت را در منطقه جاجرم در دستورکار 
قــرار داد و تقریبا به ذخیره ای بیش از ۱۰ میلیون تن 
دســت یافت. این میزان بوکسیت کشف شده در حدی 
بــود که یک واحد تولیــدی آلومینا در منطقه جاجرم 
احداث شــد و تمام فعالیت های آن از ســوی شرکت 

ایرالکو مدیریت می شد.
امــا نهایتــا در ســال ۱۳۷۰ مناقصــه ای برگزار و 
مطالعاتی با هدف احداث کارخانه آلومینا انجام شد که 
بیشتر از سوی شرکت های ممتاز اروپایی انجام گرفت 
و در نهایت شــرکت »تکنو اکســپورت« کشور چک 
برنده مناقصه شــده و با چند شرکت برند دیگر مانند 
»خپوس«، »ژیار« و... مراحل تهیه اسناد یک تکنولوژی 
اروپایی به انجام رسید. تا اینکه در سال ۱۳۸۱ به دلیل 
اینکه شرکت »تکنو اکســپورت« نتوانست کارخانه را 
به ظرفیت مورد نظر برســاند، از کار کنار کشید و این 
شــرکت تقریبا با تولید ۱۰۰ هزار تن یعنی حدود ۴۰ 
درصد ظرفیت تولید شروع به کار کرد.  نهایتا مطالعات 
دیگری انجام شد و بالاخره شرکت NFC چین بخشی 
از فرآینــد را اصلاح و تولیــد آلومینا را به تناژ بیش از 
۲۰۰ هزار تن رســاند و در ادامــه تا ۲۵۰ هزار تن نیز 
پیــش رفت که تقریبا متناســب با ظرفیــت کارخانه 
جاجرم و متناســب با عیار معدنی بود. کارخانه جاجرم 
برای عیار ۴.۶۷ طراحی شــده، اما معادن بوکسیت در 
۲۰ سال گذشته تقریبا تمام شده اند. به این دلیل که ما 
سالانه حدود یک میلیون تن بوکسیت برای تولید ۲۵۰ 

هزار تن آلومینا استخراج کرده ایم. 
در حــال حاضر نیز ذخیره ای که اکتشــاف شــده 
بود، تقریبا اســتفاده شــده و اکنون در خود جاجرم و 
استان هایی نظیر ســمنان، یزد، کرمان و کهگیلویه و 
بویراحمــد در زون زاگرس، مطالعات اکتشــافی انجام 
می شود. در مجموع شــرکت آلومینا، تولید با ظرفیت 
۲۵۰ هــزار تنی را دنبال کرد و ســالانه حدود ۲ هزار 
متر هم عملیات اکتشــافی را در دستور کار داشت. اما 
در پایان سال ۱۳۹۳ که مصادف بود با شروع مدیریت 
بنده در این شــرکت، مجددا مشکلات و چالش هایی 
در زمینه ذخیره ســازی مشاهده شــد. در آن سال ها 
ذخیره قابل اســتخراج بوکسیت حدود ۵ تا ۶ میلیون 
تن بود، اما بروز چالش ذخیره سازی باعث شد اولویت 
در شرکت به سمت اکتشــاف حرکت کند تا مناطقی 
که پتانسیل داشتند مورد بررسی بیشتری قرار گیرند. 
خوشبختانه مطالعات و اقدامات کارشناسی باعث شد 
سطح اکتشــافات ما از ۲ الی ۳ هزار متر به ۱۵ تا ۲۰ 
هزار متر در سال افزایش یابد. در واقع سطح اکتشافات 
بین ۷ تا ۱۰ برابر افزایش یافت که این منجر به کشف 

ذخایر بوکسیت به بالای ۳۸ میلیون تن شد.
کارخانه آلومینا از زمان تاســیس تاکنون چه 

عملکردی از خود بجا گذاشته است؟
بعد از اینکه کارخانه آلومینا در سال ۱۳۸۱ فعالیت 
خــود را آغاز کرد، علاوه بر چالــش تامین مواد اولیه و 
بحث اکتشافات در برخی بخش ها به توسعه نیاز داشت. 
فرسودگی کارخانه به دلیل ۲۰ سال فعالیت می طلبید 
که برای خود کارخانه هم طرح های توســعه ای تعریف 
شــود. در واقع بازتعریفی از بخش های مختلف به ویژه 
معدن صورت گرفت. ابتدا از میزان ذخیره بوکســیت 
اطمینان کسب شــد، هر چند که ذخایر دیگر کیفیت 
ســابق را نداشت. به هر حال هر چقدر اکتشافات عمق 
بیشتری پیدا کرد، کیفیت ذخایر معادن کاهشی شد. 
در حال حاضر عیار معدنی ما ۳.۷ است که تولید آلومینا 
با بوکسیت باکیفیت پایین تر، خود کار ارزشمندی است 
که در دوره تیم ما شــکل گرفت. آمارها نشان می دهد 
تقریبــا همان میزان تولید آلومینا که با عیار بیش از ۴ 
انجام می شد، در حال حاضر تقریبا هم این میزان تولید 

با عیار ۳.۷ همچنان ادامه دارد.
با این حال باید گفت بــا وجود اینکه کیفیت عیار 
مواد معدنی بوکســیت پایین آمــده اما افق بهتری در 
حال ترسیم شدن است. زیرا بیشتر طرح های توسعه ای 
کــه در کارخانه آلومینا در حال انجام اســت حدودا تا 

۶ ماه اول ســال آینده به بهره  برداری خواهند رســید. 
البته بخشی از این طرح ها به بهره برداری رسیده اند که 
توانسته ایم با وجود کیفیت پایین عیار بوکسیت، حجم 
تولید را همچنان حفظ کنیم و این در حالی اســت که 
اعتقاد دارم با طرح های توسعه ای که در کارخانه شروع 
خواهد شد، قطعا می توانیم با بوکسیت با عیار کمتر نیز، 

تولید در کارخانه آلومینا را رکورد بزنیم.
از ســوی دیگر علاوه بر چالــش و تهدیداتی مانند 
بوکسیت باکیفیت پایین، دســت اندازهای دیگری نیز 
مانند افزایش ســه برابری قیمت سود کاستیک برای 
کارخانه آلومینا به وجود آمد. این در حالی است که در 
مواقع بحرانی حتی میزان این افزایش به بیش از ســه 
برابر رسید که چالش بزرگی از جهت قیمت تمام شده 
برای شرکت به شمار می رفت. اما خوشبختانه با وجود 
طرح های توســعه ای که در حال اجرا اســت، بخشی 
از چالش هــا کنترل شــده اند. به همین جهت شــش 
 ماهه دوم ســال ۱۴۰۱ یک دوره طلایی برای شرکت 
آلومینــای ایران خواهد بود تا بتوانیــم تولید ماهانه و 
حتی سالانه را رکورد بزنیم، آن هم با بوکسیت هایی که 

کیفیت پایین تری نسبت به قبلی ها دارند.
به برخی از طرح های توســعه ای که در حوزه 
کارخانه آلومینا انجام شده است اشاره کردید. در 
حوزه معدن چه اقداماتی را در دستور کار دارید؟ 
آیا برای کشف مواد اولیه تولید آلومینا، به دنبال 

اکتشافات جدید هستید؟
در حوزه معدن، سعی شده معادن بخش خصوصی را 
راه اندازی کنیم. حدود ۵ سال است که روی این موضوع 
متمرکز هستیم. طبق بررســی های صورت گرفته، در 
حال حاضر ۷ معدن متعلق به بخش خصوصی در حال 
تولید بوکسیت هســتند که سال به سال ظرفیت  آنها 
نیز در حال افزایش است. شرکت آلومینا در این راستا 
یک رکورد را به ثبت رســاند و امسال بیش از ۷۰ هزار 
تن بوکسیت موردنیاز خود را از معادن بخش خصوصی 
تامین کرده اســت. قطعا این آمار در ســال های آینده 
افزایش خواهــد یافت. با این اقدامــات، چالش بزرگ 
شــرکت آلومینا که همانا تامین ماده معدنی بوکسیت 
است، با خرید آن از بخش خصوصی برطرف خواهد شد. 
اما اقدام دیگری که شرکت آلومینا در سال جاری انجام 
داد این بود که با افزایش قیمت سود کاستیک، به این 
نتیجه دســت یافتیم که برای کاهش قیمت تمام شده ، 
بوکسیت هایی با کیفیت بسیار بالا را وارد کنیم. براین 
اساس، در مقاطعی از ســال که قیمت سود کاستیک 
بالا است، حدود ۱۰ درصد از بوکسیت موردنیاز را وارد 
کــرده و کیفیت خوراک  را افزایــش می دهیم که این 
اقدام از جهت اقتصادی به نفع شــرکت آلومینا خواهد 
بود، زیرا هر چقدر کیفیت بوکســیت بالاتر باشد، سود 
کاستیک کمتری مصرف می شود. همچنین از ابتدای 
بهمن ماه امســال نیز کیفیت ۳.۷ عیار بوکســیت را با 
استفاده از بوکسیت های وارداتی به بیش از ۴/۲ افزایش 
داده ایم و قطعا از این جهت شاهد افزایش تولید آلومینا 

در کشور خواهیم بود.
یکــی از اهدافی که شــرکت آلومینا دنبال 
می کند تنــوع در محصولات اســت. برای این 

هدف گذاری چه اقداماتی انجام داده اید؟
یکــی از مهمتریــن برنامه ها در شــرکت آلومینا، 
تنوع بخشــیدن به محصولات تولیدی است. در حال 
حاضــر علاوه بر تولید آلومینا، یــک محصول میانی به 
نام هیــدرات تولید می کنیم که بیشــتر کارخانه های 
تولیدکننده شوینده ها، سالانه حدود ۳۰ هزار تن از این 

محصول را خریداری می کنند. 
در حــال حاضــر یک محصــول جدیــد را نیز به 
ســبد تولیدی خــود اضافه کرده ایم کــه امیدواریم تا 
پایان خردادماه این محصــول را روانه بازار کنیم. این 
محصــول جدید یک هیدرات ویژه اســت که به عنوان 
»کُندســوزکننده« در صنایــع نفت و هــر جایی که 
امکان آتش ســوزی وجود داشته باشــد مورد استفاده 

قرار می گیــرد. هیدرات ویژه در لوله های پلی اتیلن، در 
کابل های برق یا تاسیســاتی که مستقر می شوند و به 
عنوان کندسوز کننده مورد استفاده قرار می گیرند. این 
محصول با جذب اکســیژن، مکانیزم خاموشی آتش را 
انجام می دهد. هیدرات ویژه یک ماده خاص اســت که 
تنها در ۴ کشــور دنیا تولید می شود. شرکت آلومینا، 
تولید این محصول را با دانش انحصاری خود انجام داده 
و نکته قابل توجه این است که ارزش افزوده آن ۴ برابر 
آلومینا است. در حقیقت با تولید این محصول می توان 

کشور را از واردات هیدرات ویژه بی نیاز کرد.
اما مهمترین اتفاقی که در شرکت آلومینا رخ داده، 
اضافه شــدن و بهره برداری از پروژه آلومینیوم بوده که 
در انتهای ســال ۱۳۹۷ وارد مدار تولید شده و تقریبا 
تمام شاخص های شرکت را دو برابر کرده است. به هر 
حال باید پذیرفت که دستیابی به تولید یک فلز، اتفاق 
بســیار ویژه  ای برای شرکت آلومینا بوده، از این جهت 
که آلومینای تولید شده این کارخانه را تنها ۳ شرکت 
در ایران خریداری می کردند، اما اکنون با تبدیل شدن 
آلومینا به آلومینیوم، با مشتریان بیشتری در حوزه فلز 
آلومینیوم مواجه شــده که این موضوع به لحاظ تامین 
نقدینگی به ما کمک شایانی کرده و از طرفی شرکت را 

در وضعیت بهتری قرار می دهد.
همانطور که اشــاره کردید شــرکت آلومینا 
در سال های گذشــته اقدامات موثری در حوزه 
تولید و بخش معدن انجام داده است. به نظر شما 
چشم انداز این شرکت در سال آینده چه خواهد 

بود؟
تا پیش از اینکه شــرکت ســالکو وارد مدار شــود، 
شــرکت آلومینا تقریبا یک سوم نیاز کشور را در بخش 
آلومینا تامین می کرد. به این معنا که اگر نیاز کشور به 
آلومینا ۷۰۰ هزار تن است، شرکت آلومینا حدود ۲۵۰ 
هزار تن از این نیاز را تامین می کند. اما در حال حاضر و 
با ورود سالکو به بازار- البته اگر تمام دیگ ها با ظرفیت 
کامل کار کنند- ســالانه به حدود یک میلیون و ۴۰۰ 
هزار تن آلومینا نیاز است که ما می توانیم یک ششم از 

این نیاز را تامین و مابقی را باید با واردات تهیه کنیم.
اما در چشم اندازی که برای شرکت دیده شده، هدف 
این اســت که تامین و تولید آلومینا را از یک ششم به 

یک دوم نیاز کشور برسانیم. 
بــه همین دلیل پــروژه ای را روی بوکســیت های 
کم عیار که در حال حاضر در فرآیند تولید قابل استفاده 
نیستند طراحی کرده ایم. براساس این طرح و با استفاده 
از یک روش فرآوری به نام روش سینترینگ، این اقدام 
در آینده صورت خواهد گرفت. روش فعلی به کار گرفته 
شده در شــرکت آلومینا، همان روشی است که به نام 

»روش بایر« در دنیا شهرت دارد.
امید مــی رود که پروژه بعدی شــرکت آلومینا که 
پروژه ای بســیار بزرگی نیز هست و ظرفیت آن دوبرابر 
ظرفیت کارخانه ای موجود آلومینا ما خواهد بود، کمک 
کند که مجموعا تولید آلومینا در شرکت به ۷۵۰ هزار 
تن برســد تا بتوان از این طریق، نصف نیاز کشــور به 

آلومینا را تامین کرد. 
برای اینکه بتوانیم چنیــن پروژه ای را انجام دهیم، 
تاکنون مطالعات امکان ســنجی اولیه را پیش برده ایم 
که مســئولیت آن بر عهده شــرکت NFC چین است. 
از همیــن رو مطالعات فاز دو این پروژه را آغاز کرده ایم. 
پس از این مطالعات، اســناد مناقصه تهیه شــده و در 
نهایت یک مناقصــه بین المللی را برگزار خواهیم کرد. 
این پروژه به بیش از ۸۰۰ میلیون یورو سرمایه گذاری 
نیاز دارد که در واقع یک پروژه ملی خواهد بود. از این رو 
با توجه بــه نیازی که ما به آلومینــا داریم، این پروژه 
می توانــد با کمک های دولــت و بخش خصوصی انجام 
شود. این پروژه همچنین می تواند مزیت های خوبی را 
برای شرکت جاجرم به همراه داشته باشد که به همین 

منظور بسیاری از زیرساخت های آن آماده است.
امــا برای اینکه این پروژه بــه خوبی پیش برود، به 

یکســری زیرساخت نیاز اســت. به طور مثال در حوزه 
برق، در هر دو کارخانه جاجرم حدود ۹۰ مگاوات برق 
مصرف می شــود که با اجرای کارخانه ســینترینگ به 
حداقل ۴۰ مگاوات برق دیگر نیاز اســت. ضمن اینکه 
ما در بخــش تولید فلز آلومینیوم، فعلا فاز یک را اجرا 
کرده ایــم و فاز ۲ و ۳ این پــروژه همچنان باقی مانده 
اســت. هدف نهایی کارخانه جاجرم، تولید ۱۲۰ هزار 
تن شــمش آلومینیوم بوده که تاکنون ۴۰ هزار تن آن 
محقق شــده اســت. طبق ارزیابی ها، احداث کارخانه 
تولید آلومینا به روش سینترینگ با ظرفیت ۵۰۰ هزار 
تنی به حدود ۲۵۰ تا ۳۰۰ میلیون دلار سرمایه گذاری 
نیاز دارد. اما شــرکت آلومینا بــرای اینکه بتواند برق 
ایــن پروژه را تامین کند، طبــق تفاهم نامه ای که بین 
وزارتخانه های صمت و نیرو منعقد شــده است، ۱۶۰ 

مگاوات از برق موردنیاز را باید جاجرم احداث کند.
از ســوی دیگر، تامین آب مســاله  دیگر شــرکت 
آلومینای ایران اســت. ما در منطقه ای در حال مطالعه 
هســتیم که پتانسیل احداث ســد را داراست. اکنون 
وزارت نیرو سدی به نام »گلمندره« را در دست ساخت 
دارد و مــا آب موردنیاز خود را از این ســد تخصیص 
گرفته ایم و از سوی دیگر مطالعات انتقال آب به جاجرم 
را در دســتورکار قرار داده ایــم. در رابطه با گاز هم اگر 
ظرفیت فعلی ۲۰ هزار مترمکعب در ساعت است، بعد 
از اجرای پروژه سینترینگ این نیاز دوبرابر خواهد شد 
و به ۴۰ هزار مترمکعب بر ساعت خواهد رسید که در 

این راستا نیز اقداماتی را انجام داده ایم.
از طرح های توسعه ای آلومینا گفتیم. در ادامه 
لطفا از چالش ها و مشکلاتی که در حوزه معدن و 
شرکت آلومینا وجود دارد بگویید. آیا برای حل 

چالش ها پیشنهادی نیز دارید؟
واقعیت این است که در چند سال گذشته مشکلات 
بسیار زیادی در کشور وجود داشته که شرکت آلومینا 
نیز از آنها بی نصیب نبوده است. بزرگترین چالش بحث 
تحریم ها بوده است. در ساخت کارخانه آلومینا، نیازمند 
واردات بسیاری از تجهیزات بودیم، از جمله تجهیزات 
برق که در داخل کشــور قابل ساخت نبود. توانستیم 
در زمان اعمال تحریم ها، بــدون انتقال ارز و از طریق 
محصول و تهاتر آنها، پروســه تامین تجهیزات پروژه ها 

را انجام دهیم.
در فرصتی که وضعیــت روابط خارجی بهبود پیدا 
کرد، ما توانســتیم پروژه ها را به سرعت جمع بندی و 
به بهره برداری برسانیم. در حال حاضر در کشور بحث 
زیرساخت ها، بسیار مهم است زیرا طبق مشاهدات در 
تابســتان ها کمبود برق ملموس است و در زمستان ها 
با کمبود گاز مواجه می شــویم. این در حالی است که 
شــرکت آلومینا برای ادامه مسیر توسعه ای خود به هر 

دو این منابع نیاز دارد و به آنها وابسته است.
بنابرایــن ســعی کرده ایم در یکی دو ســال اخیر، 
پروژه های توســعه ای کوچک تری در حوزه تامین برق 
انجام داده و به دنبال خرید ژنراتورهای گازی هســتیم 
تا بتوانیم حداقل ۵ مگاوات برق به صورت پشتیبان در 

مجموعه داشته باشیم. 
از طرفی سعی کرده ایم تامین سوخت پشتیبان که 
مازوت اســت را در دستورکار قرار دهیم، سال گذشته 
از این حیث دچار مشــکل شــدیم. اما امسال به دلیل 
کســب تجربه، در تابستان توانســتیم ذخیره سازی را 
انجام دهیم. یکی دیگر از چالش هایی که در چند وقت 
اخیر با آن درگیر بودیم، مشکلاتی است که در یکی از 
معادن باکیفیت این شــرکت رخ داده است. متاسفانه 
معدن تاش که دارای ذخایر ارزشــمند بوکسیت بوده، 
درگیر جریان ســازی های منفی شده است. در حقیقت 
ایــن معدن در حالی که طبق قانــون معادن، برای آن 

پروانه معدن صادر شده، تعطیل شده است.
در واقــع بــا ورود سیاســیون به ایــن موضوع و 
اعتراض های تشــکل های غیرذیصلاح، معدن بوکسیت 
تاش در حــال حاضر غیرفعال بــوده و یکی از دلایل 
واردات بوکسیت از ترکیه نیز تعطیلی این معدن است. 
در حال حاضر به دنبال حل و فصل این موضوع هستیم 
تا بتوانیم  مردم شهرســتان شــاهرود را متقاعد کنیم 
که معدن کاری پاک بوده و آســیبی به محیط زیســت 
نخواهد رســاند. در پایان باید به این نکته نیز اشــاره 
کرد که با حمایت های شــرکت ایمیدرو و همدلی که 
در شــرکت آلومینا ایجاد شــد، این مجموعه، در چند 
سال اخیر شرکت برتر از لحاظ »رشد سریع« شناخته 
شــد و با برنامه ریزی های انجام شــده، نه تنها شرکت 
آلومینا رشد منفی نداشته، بلکه در بسیاری از حوزه ها، 
زیرســاخت هایی را ایجــاد کرده و توانســته با وجود 
چالش ها و مشــکلات، راه موفقیت را بهتر از همیشــه 
طی کند. هدف شــرکت آلومینای ایران این است که 
تامین و تولید آلومنیا را از یک ششــم به یک دوم نیاز 

کشور برسانیم. 

»تورج زارع« راه های تامین داخلی مواد اولیه صنعت آلومینیوم را تشریح کرد 

تولید »آلومینـا« از باند جدید 
تصویر آماری تولید آلومینیوم در ایران نشان می دهد در حال 
حاضر تنها ظرفیت تولید حدود ۷۰۰ هزار تن آلومینیوم در کشور 
وجود دارد که برای تولید آن نیز به حدود یک میلیون و ۴۰۰ هزار 

تن آلومینا نیاز است.
 این در حالی اســت که شرکت آلومینای ایران که تولیدکننده 
این ماده اولیه در کشور است، تنها با تولید ۲۳۵ هزار تن در سال 
فقط ۱۵ درصد از نیاز کشــور را تامیــن می کند و بقیه آلومینای 
موردنیاز از کشورهای دیگری چون هند و استرالیا وارد می شود. 
اما آیا توانمندی تولیدی فراتر از این مقدار آلومینا در ایران وجود 
ندارد؟ آسیب شناسی ها نشان می هد هم اکنون که آمریکا در زمینه 
محدود کردن مناسبات تجاری کشــور در تمام زمینه ها به ویژه 
صنعت آلومینیوم به وضع قوانین و مقررات سختگیرانه پرداخته، 
فرآیند تامین مواد اولیه و همچنین قطعات یدکی و پرداخت های 

مالی با مشکلات متعددی مواجه شده است. 
تورج زارع، مدیرعامل شــرکت »آلومینای ایران« معتقد است 
ســرمایه گذاری و مشــارکت برای افزایش تولید آلومینا در این 
شرکت )طرح تولید ســالانه ۵۰۰هزار تن آلومینا از بوکسیت های 

کم عیار با استفاده از روش سینترینگ( به عنوان یکی از اساسی ترین راه های حل مشکل، مستلزم حمایت دولت است. چرا که توسعه کارخانه آلومینا موجب جلوگیری از خروج ارز از کشور یا کاهش 
آن خواهد شد. زارع در گفت وگو با خبرنگار ما به تشریح طرح های توسعه ای شرکت آلومینا پرداخت و در ادامه این گفت وگو از چشم انداز قدیمی ترین کارخانه تولید آلومینا ایران در سال های پیش رو 

گفت.
 او همچنین به چالش ها و تهدیداتی که در سال های اخیر بر سر راه شرکت آلومینا قرار گرفت اشاره کرد و کمبود نقدینگی و تعطیلی معدن تاش که یکی از ارزشمندترین ذخایر ماده بوکسیت را 

در دل خود جا داده را به عنوان دست اندازهای جدی در مسیر فعالیت این شرکت نام برد. در ادامه مشروح گفت وگو با مدیرعامل شرکت آلومینای ایران را می خوانید.

نقشه راه طرح های توسعه ای   
شــرکت آلومینــای ایــران تنها 
در  آلومینا  پــودر  تولیدکننــده 
کشــور بوده که تولید خود را از 
سال ۱۳۸۱ با بوکسیت گیبسیتی 
وارداتــی آغــاز کرد و از ســال 
۱۳۸۲ تولید خود را با بوکسیت 
ادامه  تاکنون  جاجرم  دیاسپوری 
داده است. تولید آلومینا در سال اول با ۹۸ هزار تن آغاز و به تدریج با شیب 
منطقی در ۱۰ ســال ظرفیت آن به ۲۴۵ هزار تن در ســال افزایش یافته و 
تقریبا به حالت پایدار رســیده و حدود ۷ ســال نیز به رغم کاهش نســبی 
کیفیت بوکســیت معادن، با حدود همین ظرفیــت به تولید خود ادامه داده 
اســت. تا اینکه در اسفند ۹۷ معدن بوکســیت تاش واقع در استان سمنان، 
شهرستان شــاهرود که زیر نظر ایمیدرو بوده و حدود ۴۰ درصد از خوراک 
کارخانه آلومینای جاجرم از این معدن تامین می شود، به دلیل مسائل زیست  
محیطی موفق به تمدید مجوز بهره برداری نشــد و این معدن تعطیل شــده 
اســت.  البته برای جلوگیری از خسارات زیست محیطی و بهتر است بگوییم 
مسائل اجتماعی فعالیت های معدنی در معدن بوکسیت تاش و براساس توافق 
صورت گرفته در شــورای معادن استان، شرکت آلومینای ایران اقدام به ارائه 
طرح مدیریت زیســت محیطی به کمک شرکت مشــاور مورد تایید سازمان 
حفاظت محیط زیست کرد، اما متاسفانه هنوز اجازه بهره برداری از این معدن 
صادر نشده است. در مجموع کاهش کیفیت بوکسیت نسبت به طراحی اولیه 
کارخانــه )محتوی AL۲۰۳، ۴۸.۵ درصد و مــدول ۴.۶( و همچنین کمبود 
ذخایر بوکسیت پرعیار در کشور، باعث تغییر استراتژی و سیاست های کلان 
شرکت به ســمت اجرای طرح های تحقیقاتی، استقرار نظام های مدیریتی و 
طرح های توســعه ای شــد که در واقع رمز ماندگاری کارخانجات صنعتی به 

اجرای طرح های توسعه ای آنها وابسته است.

مهمترین طرح های آلومینا

از مهمترین طرح های شرکت آلومینای ایران می توان به موارد زیر اشاره کرد:
 اکتشاف سراســری بوکسیت در کشــور و حفاری اکتشافی که ماحصل 
حفاری های اکتشــافی انجام شــده تا به حال، افزایش ذخایر بوکسیت به 
میزان ۳۸ میلیون تن و بوکسیت شیلی به میزان ۷۰ میلیون تن بوده است. 
ضمنا جهت حفظ شرایط و پایداری تولید، خرید بوکسیت از بخش خصوصی 

نیز در دستورکار شرکت قرار گرفت.
با توجه به کاهش بوکســیت های پرعیار کشور و همچنین ذخایر نسبتا 
مناسب بوکسیت شیلی، طرح مطالعاتی و امکان سنجی تولید ۵۰۰ هزار 
تن آلومینا از بوکســیت های کم عیار و شیلی به روش سینترینگ مطرح شد 
که FS )مطالعات فنی و اقتصادی( آن به کمک شرکت های چینی انجام شده 
و نتیجه رضایت بخش بوده و هم اکنون در حال اجرای پروژه FS آن هســتیم 

و پس از انجام مطالعات اقتصادی به سمت فاز صنعتی آن خواهیم رفت.
 توسعه سبد محصولات شــرکت و تغییر رویکرد و اختصاص بخشی از 
تولید آلومینا به محصولات با ارزش افزوده بالاتر نظیر شمش آلومینیوم، 
آلفــا آلومینا و تولید هیدرات های ویژه که کاربرد فراوانی در صنایع کشــور 

دارند.
 به منظور حفظ و پایداری تولید نیز پروژه های توسعه ای تدوین شد که 
از جمله این اقدامات می توان به »توسعه فاز اول گل قرمز و احداث واشر 
پنجم گل قرمز«، »مقاوم سازی فونداسیون واحدهای ترسیب، سود و تبخیر 
و گل قرمز«؛ »تعمیر اساسی بویلر«؛ »توسعه واحد تصفیه آب«؛ »احداث سد 

خاکی« و نیز »توسعه سد باطله گل قرمز« اشاره کرد.
 به منظور استفاده از پتانسیل و ظرفیت موجود کارخانه، پروژه هایی نیز 
بــرای افزایش ۱۵ درصدی ظرفیت فعلی کارخانه در نظر گرفته شــده 
اســت که »توسعه واحد ســود و تبخیر«، »نصب و بهره برداری پمپ گهوی 
پنجــم«، »نصب و بهره بــرداری پمپ هملمن«، »احــداث خط پنجم واحد 
انحلال«، »احداث تانک های بافر در خط تولید«، »ســاخت و نصب بال میل 
جدید«، »نصب مبدل حرارتی در واحد ترســیب«، »افزایش ظرفیت سنگ 
شــکن بوکسیت« و »افزایش ظرفیت فیلتراســیون گل قرمز« از جمله این 

موارد است.
 بــا توجه به افزایش قیمت حامل های انرژی، توجه به زیرســاخت های 
شــرکت از اهمیــت زیادی برخوردار اســت کــه چند پــروژه نیز در 
این خصوص تعریف شد که »نصب و اجرای نیروگاه حرارتی به ظرفیت ۱۶۰ 
MW با توجه به احداث کارخانه شــمش و توســعه فازهــای ۲ و ۳ آن«، 
»احداث نیروگاه خورشــیدی به ظرفیت MW ۱۰ و استفاده از انرژی های 
پاک«، »پروژه احداث بند خاکی برای تامین آب موردنیاز شــرکت از طریق 
آب های ســطحی«، »اجرای طرح های آبخیزداری، احیا و بازسازی معادن« 
و »پروژه هــای جلوگیری از اتلاف آب و بخــار در مجتمع« از همین موارد 

هستند.
 از طرفی ســود ســوزآور ماده اولیه ای اســت که بعد از بوکســیت در 
قیمت تمام شده آلومینا نقش اساسی را به عهده دارد و با توجه به افزایش 
شدید قیمت سود سوزآور و همچنین افزایش کرایه های حمل که هم اکنون 
حدود ۲۵ درصد از قیمت تمام شــده آلومینا را به خود اختصاص داده، برای 
کاهش مصرف ســود سوزآور و کاهش قیمت تمام شــده پروژه هایی در نظر 
گرفته شــده که از جمله آنها می توان به »طرح ســودیابی از کربنات سدیم 
که به اتمام رسیده«، »پروژه واسطه سنگین که برای پیش فرآوری بوکسیت 
تعریف و فاز مطالعاتی آن انجام شده و فاز صنعتی آن در حال اجرا است« و 
نیز »پروژه افزایش مصرف شیر آهک در فرآیند سودیابی از گل« اشاره کرد.
 ســاخت و بومی ســازی بخش عظیمی از قطعات یدکی و مواد اولیه با 
توجه به تحریم ها شامل»پروژه بومی سازی ساخت فلوکولانت«، »ساخت 
قطعات پمپ پیســتونی دیافراگمی گهو«، »پارچه های فیلترهای دیســکی، 
درام، کلی و پرس«، »ساخت گیربکس تیکنرهای با قطر ۳۰ متر« و »ساخت 

قطعات واتر جت HP« است.
نهایتا با توجه به نیازهای جدید و همچنین شــرایط تحمیل شده به شرکت 
تغییر استراتژی اجتناب ناپذیر بوده و پروژه های توسعه ای زیادی برای حفظ 
و پایداری شــرکت در قالب هــای »بهره وری و بهبــود«، »پایداری تولید«، 
»افزایش ظرفیت تولید«، »زیســت محیطی«، »مســوولیت های اجتماعی«، 
»زیرساخت ها و انرژی«، »توسعه سبد محصولات«، »افزایش ذخایر معدن« 

و »افزایش طول عمر کارخانه« تدوین شد.
تنها یکی از این پروژه ها یعنی طرح تولید شــمش آلومینیوم از مدیریت های 
قبلی در ســال ۸۶ شروع شــد که نهایتا ۴۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشت 
و ادامه این پروژه و همچنیــن تمامی طرح ها و پروژه های دیگر در مدیریت 
کنونی شرکت برنامه ریزی، تدوین و اجرا شده که می توان آنها را در ۳ گروه 

زیر طبقه بندی کرد:
الف- پروژه های خاتمه یافته مشــتمل بر ۱۶ پروژه که عمدتا از ســال ۹۶ 
شروع شده اند که ارزش ارزی آنها ۹۸ میلیون یورو و ارزش ریالی آنها ۳۸۸۰ 

میلیارد ریال بوده است.
ب- پروژه های در حال اجرا مشتمل بر ۱۸ پروژه که عمدتا از سال ۹۸ شروع 
و به طور میانگین پیشــرفت فیزیکی آنها حدود ۷۰ درصد است که عمدتا در 
نیمه اول ســال ۱۴۰۱ به اتمام خواهند رسید که ارزش ارزی آنها ۳۷۰ هزار 

یورو و ارزش ریالی آنها حدود ۵۰۰۰ میلیارد ریال است.
ج- پروژه های آتی شرکت شامل ۴۲ پروژه که ارزش ارزی آنها ۱۰۷۲ میلیون 
یورو و ارزش ریالی آنها ۴۱۱۹ میلیارد ریال اســت که پروژه آلومینا به روش 

سینترینگ ابر پروژه آن بوده و ارزش آن به تنهایی ۸۰۰ میلیون یورو است.

امیر تردال
 مدیر مجتمع 
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